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      	This theoretical project was studied on the occasion of a competition for developing a new neighborhood in Dublin.  

The site, an industrial wasteland of 10 hectares [25 acres], next to the harbor.

The brief, 60% housing (2,000 apartments), 40% offices, public facilities, a shopping center.



For the last several years, the city of Dublin has been undergoing a dazzling expansion with the development of new neighborhoods west of the city center.



The site already offers certain qualities: 

First, there is the sea, nearby, and then, low-density residential areas to the west and south that leave the views unobstructed.

Next, in the area, outdoor public spaces, parks, sports fields, beaches, natural green spaces in sufficient quantity. 

We don’t think there is any need to add to them.



What mostly has to be done is to increase density.

Creating very beautiful and generous housing units, as the new regulations of the city of Dublin encourages, by recommending larger living spaces.

Creating indoor public spaces rather than outdoor, i.e., places that encourage an active and interesting public life, protected from the elements, 

Improving accessibility and links to the city by developing public transportation and parking capacity on the site.

Creating the superimposition of functions, activities and the habitat.



The lot is 300 m x 300 m. 

Depollution of the soil, to a depth of 2 m [6.5 ft.] will be done to create a parking garage in the basement, halfway underground.

The lot is divided into separate private and public units over the entire surface.



The structural grid established by the developer for the parking area, 7.8 m x 7.8 m [25.6 ft. x 25.6 ft.], is used as a guide for the whole project.



Above the garage, the public space is limited to the streets needed to serve the neighborhood.

There are three east-west streets and one north-south street, connected to the main road.

They are 15 m [49 ft.] wide and are two-way with wide planted sidewalks and parking on one side.

The only outdoor public space the project creates is the streets.



The streets determine the islands, 140 m x 70 m [460 ft. x 230 ft.], an area of 9,800 m2 [105,480 sq. ft.].



Starting with the public space, and above the basement parking garage, three layers are superimposed: 

- the ground floor, an indoor public space, from 0 to 10 m [0 to 33 ft.] or an outdoor public space, the streets,

- glass façades from 10 m to 17 m [33 ft. to 56 ft.], which light either the indoor public space or the spaces of this level

- apartments, offices, a hotel, starting at 17 m [56 ft.].



The public space is on the same level as the buildings’ ground floors, which is very important for these spaces’ activity. The street level is raised to avoid the foundation walls required for the half-underground parking garage, which needs ramps, staircases and so on for accessibility.



The streets distribute, directly and at the same level, all the accesses, lobbies of private buildings, stores, public areas, parking.



On the ground floor: retail stores and supermarkets, public, educational, cultural and sports facilities, public gardens in greenhouses, private entrances to the apartments and offices, habitation services.

The ground floor is 9 m [30 ft.] high, which permits a large number of functions and a combination of functions. 

It can be left as is or one or two intermediate floors can be added. 

Volumes of 12 m [39 ft.] under glass are also possible.



On the first floor: apartments, studios, offices, habitation services (childcare centers, crèches, laundry rooms, rooms for associations) are installed under the wide atriums.



On the second and higher floors: offices and especially diverse types of housing units: through apartments, duplexes, lofts, apartments with double exposures.



The ground floor structure, on a 7.8 m x 7.8 m [25.6 ft. x 25.6 ft.] grid, is in industrial-type concrete, capable of providing a maximum surface, volume and density to house all the facilities.  



The ceiling is 9 m [30 ft.] high.

A platform 10 m [33 ft.] above ground level constitutes the roof and the reference level of the residential, hotel or office buildings, with varied architecture.



The indoor public spaces:

public facilities, shopping mall, sports facilities, art gallery, botanic garden in a greenhouse, covered public garden. 



The apartments:

through apartments, duplexes, lofts, apartments with double exposures, all with generous floor space, winter gardens and balconies.



The bioclimatic concept is based on “gentle” and unsophisticated technologies and functions on the combinations and complementary dimensions of a “traditional” space delimited by glass façades with an enveloping volume, the winter garden, which forms a “buffer” in front of these façades, able to reduce high temperatures and temperature swings.



The winter garden makes it possible to shift where an activity is carried out according to the seasons. 

A space that extends the main rooms, it makes it possible to become acclimatized to changes in temperature by shifting where an activity is carried out: living outdoors in the summer, half outside in the in-between seasons, withdrawing into easy-to-heat rooms in the winter. 





Location : Irish Glass Bottle, Dublin

Design years : Competition, non prize winner 2007

Client : Becbay Ltd, Dublin

Architects : 

Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal

with, Lucinda Groueff, Nicolas Guérin, David Duchein, Julien Sage-Thomas, Natalina Viera Da Costa, Tatiana Jarpa, Nayean Kwak, Kaori Ikemiyagi, collaborators

Program : Dwellings, public amenities, retail space, offices, covered sports facilities, public garden in greenhouses, parking places

Area : 397 000 sqm


      

      
      	Ce projet théorique a été étudié à l’occasion d’un concours pour l’aménagement d’un nouveau quartier de Dublin. 

Le site : une friche industrielle de 10 ha, en limite du port.

Le programme : 60 % logements (2 000 appartements), 40 % bureaux, équipements publics, centre commercial.



Depuis plusieurs années, la ville de Dublin connaît une expansion fulgurante avec le développement de nouveaux quartiers à l’ouest du centre-ville.



Le site offre déjà des qualités. D’abord, il y a la mer, proche, et ensuite un urbanisme résidentiel de faible densité à l’ouest et au sud qui laissent les vues dégagées. Ensuite, il y a, à proximité, des espaces publics extérieurs, parcs, terrains de sport, plages, espaces verts naturels, en quantité suffisante. 

Nous pensons qu’il n’y a pas lieu d’en rajouter.



Il faut donc essentiellement densifier.

Créer de très beaux logements, généreux, comme l’encourage la nouvelle réglementation de la ville de Dublin en recommandant des surfaces habitables plus grandes.

Créer de l’espace public intérieur plutôt qu’extérieur, c’est-à-dire des lieux suscitant une vie publique active et intéressante, protégée des aléas du climat. 

Améliorer l’accessibilité et les liaisons avec la ville par le développement des transports en commun et de la capacité de stationnement sur le site.

Créer la superposition des fonctions, des activités et de l’habitat.



Le terrain fait 300 m x 300 m. 

Le décapage du terrain pollué, sur une épaisseur de 2 mètres, sera exploité pour créer un stationnement en sous-sol semi-enterré.

Il est divisé en unités séparées privées et publiques, sur toute la surface du terrain.



La trame structurelle fixée par l’aménageur pour le stationnement, soit 7,80 m x 7,80 m, sert de guide pour l’ensemble du projet.



Au-dessus du parking, l’espace public se limite aux rues nécessaires à la desserte du quartier.

Il y a trois rues ouest-est et une rue nord-sud, raccordées à la voirie principale.

D’une largeur de 15 mètres, elles comprennent une voie à double sens et de larges trottoirs plantés avec un stationnement possible d’un côté.

Le projet ne crée pas d’autre espace public extérieur que les rues.



Les rues déterminent des îlots de 140 m x 70 m soit 9 800 m2 au sol.



À partir de l’espace public, et au-dessus du parking en sous-sol, trois couches se superposent :

– le rez-de-chaussée, espace public « indoor », de 0 à 10 m ou « outdoor », les rues ;

– les verrières de 10 à 17 m, qui éclairent, soit l’espace public « indoor », soit les espaces de ce niveau ;

– les logements, bureaux, hôtel, à partir de 17 m.



L’espace public est de plain-pied avec les rez-de-chaussée des immeubles, ce qui est très important pour l’activité des espaces publics. Le niveau des rues est relevé pour éviter les murs de sous-bassement dus au parking semi-enterré, qui imposent rampes, escaliers, etc., pour l’accessibilité.



Les rues distribuent, directement et au même niveau, tous les accès : halls d’immeubles privés, commerces, lieux publics, stationnements.



Au rez-de-chaussée : commerces de détail et grandes surfaces, équipements publics, éducatifs, culturels et sportifs, jardins publics sous serre, entrées privées des logements et des bureaux, services liés à l’habitation.

Les 9 mètres de hauteur des rez-de-chaussée permettent un grand nombre de fonctions et de combinaison de fonctions. 

On peut les laisser libres ou ajouter un ou deux planchers intermédiaires. 

On peut aussi avoir des volumes de 12 m sous verrière.



Au premier étage : logements, ateliers, bureaux, services liés aux habitations (garderies, crèches, laveries, salles pour les associations), sont installés sous les larges verrières.



Au deuxième étage et au-dessus : des bureaux et surtout des logements de types divers : lofts, traversants, à double orientation, en duplex.



La structure du rez-de-chaussée, sur une trame de 7,80 m x 7,80 m, est en béton de type industriel, capable de donner un maximum de surface, de volume, de densité pour accueillir tous les équipements. 



La hauteur sous plafond est de 9 m.

Un plateau à 10 mètres du sol constitue le toit et le niveau de référence des immeubles d’habitation, d’hotels ou de bureaux, aux architectures variées.



Les espaces publics « indoor » : équipements publics, galerie commerciale, équipements sportifs, galerie d’art, jardin botanique sous serre, jardin public couvert. 



Les logements : lofts, double orientation, duplex, traversants, disposent tous de surfaces généreuses, de jardins d’hiver et de balcons.



La conception bioclimatique repose sur des technologies douces et non sophistiquées et fonctionne sur les combinaisons et complémentarités d’un espace « traditionnel » délimité par les façades vitrées avec un volume enveloppant, le jardin d’hiver, qui forme un espace « tampon » à l’avant de ces façades, apte à réduire l’ampleur et les écarts de température.



Le jardin d’hiver permet de déplacer son lieu d’activité en fonction des saisons. 

Espace d’extension des pièces de vie, il permet de s’acclimater aux changements de température en déplaçant son lieu d’activité : vivre à l’extérieur en été, à moitié dehors, aux demi-saisons, se retirer dans les pièces faciles à chauffer en hiver. 





Site : Irish Glass Bottle, Dublin

Date : Concours non lauréat 2007

Client : Becbay Ltd, Dublin

Architectes : 

Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal

avec, Lucinda Groueff, Nicolas Guérin, David Duchein, Julien Sage-Thomas, Natalina Viera Da Costa, Tatiana Jarpa, Nayean Kwak, Kaori Ikemiyagi, architectes collaborateurs

Programme : Logements, commerces, bureaux, cinémas, supermarchés, équipements sportifs, jardins, parkings

Surface : 397 000 m²


      

    


  



